
VZPOMÍNKA NA JUDR. BOŘIVOJE ŠUBRTA 

S velkou lítostí musím oznámit, že nás v neděli 6. srpna 

2023 ve věku nedožitých 75 let náhle opustil náš vážený 

kolega a dlouholetý předseda AKV - Asociace pro rozvoj 

kolektivního vyjednávání a pracovních vztahů pan 

JUDr. Bořivoj Šubrt.  

Byl předním odborníkem na pracovní právo a oblast 

kolektivního vyjednávání, autorem mnoha odborných 

článků a publikací, a členem redakčních rad několika 

časopisů. Dále působil jako člen externí pracovní skupiny 

MPSV ČR pro přípravu nového zákoníku práce, člen 

expertního panelu pro přípravu koncepční novely zákoníku práce, a mnohých dalších 

odborných a profesních skupin.  

Byl zakladatelem a duchovním otcem naší asociace AKV. Více než 30 let vykonával funkci jejího 

předsedy, a to od vzniku této organizace v 90. letech minulého století až do června letošního 

roku, kdy se stal jejím čestným předsedou. 

Úmrtí pana JUDr. Bořivoje Šubrta znamená velkou ztrátu nejen pro AKV, ale i pro celou 

právnickou obec. 

Chtěl bych proto jménem AKV vzdát čest tomuto přednímu odborníkovi, bez kterého by se 

řada z nás navzájem vůbec neznala, nebo se pracovnímu právu a kolektivnímu vyjednávání 

vůbec nevěnovala. Níže připojuji osobní vzpomínky členů AKV, kolegů a přátel Bořka. 

 

Osobně bych rád vzpomněl naše dvě milované oblasti – pracovní dobu a cestování. Ačkoliv 

jsme se odborně, jak to ostatně bývá, ne vždy shodli, s odstupem času musím přiznat, že už 

v několika odborných problémech jsem svůj prvotní názor změnil a přiklonil s k tomu jeho 

názoru. A co se cestování týká, i když jsem neprocestoval všechny kontinenty včetně 

Antarktidy jako on, přesto vzpomínám na naše hovory o tom, jak se nám oběma velice líbilo 

v Luang Prabang v Laosu. 

 

JUDr. Bc. Michal Peškar 
předseda AKV 

 

 

V uplynulých dnech jsme se dozvěděli smutnou zprávu, že ve věku nedožitých 75 let náhle 

zemřel bývalý předseda „Asociace pro rozvoj kolektivního vyjednávání a pracovních vztahů“ 

(AKV) pan JUDr. Bořivoj Šubrt. Byl absolventem Právnické fakulty (1983) a uznávaným 

odborníkem v oblasti pracovního práva. Nejdříve působil jako podnikový a odborový právník 

a v roce 1990 byl výkonným tajemníkem nově vzniklé „Českomoravské konfederace 

odborových svazů“. Od roku 1992 byl nezávislým odborným poradcem v oblasti pracovního 

práva, vztahů mezi sociálními partnery, zvláště pokud jde o kolektivní smlouvy a podnikové 

sociální politiky.  Současně s tím vykonával funkci předsedy AKV, tedy „Asociace pro rozvoj 

kolektivního vyjednávání a pracovních vztahů“. Napsal řadu odborných publikací a článků a byl 



členem redakčních rad časopisů „Práce a mzda“, „Mzdová účetní“ a „Statutární zástupce 

firmy“. Byl například autorem publikace „Obsluha mzdy a platu“ i spoluautorem každoročně 

vydávané „Abecedy mzdové účetní“, spoluautorem knihy pracovnělékařské služby, povinnosti 

zaměstnavatelů a lékařů“. Působil též jako člen externí pracovní skupiny MPSV ČR pro 

přípravu nového zákoníku práce a člen expertního panelu pro přípravu koncepční novely 

zákoníku práce. Jako lektor přednášel pro řadu předních vzdělávacích agentur a externě i na 

některých univerzitách. Jako odborník působil neúnavně jako konzultant pro různé organizace, 

a to včetně odborových, jejíž představitelé se na něj obraceli osobně, ale i na organizaci AKV 

s žádostí o pomoc při řešení problémů souvisejících s pracovněprávními otázkami, kolektivním 

vyjednáváním, případně připomínkováním zákonů a vyhlášek nejen z pracovněprávní oblasti, 

ale i z oblasti sociální a segmentu zdravotnictví.   

Úmrtí pana JUDr. Bořivoje Šubrta znamená velkou ztrátu nejen pro AKV, ale i pro celou 

právnickou obec našeho státu. 

Prosíme tedy všechny kolegy a kolegyně, kteří jej osobně znali, aby mu věnovali tichou 

vzpomínku. 

PhDr. Miloslav Pykal 
Federace strojvůdců České republiky 

 

 

Je mi to líto. Bořek byl velká a výrazná Osobnost. Znala jsem se s ním osobně dvacet pět let. 

Byl skvělý odborník. Uměl kolem sebe shromáždit spoustu lidí a probudit v nich nejen zájem, 

ale až nadšení pro pracovní právo. To, že naše společná pracovní setkání byla často 

dramatická, bylo určitě ku prospěchu věci. Nakonec nás to všechny kamarádsky stmelovalo. 

Díky za to! 

I z mozaiky mého života vypadl zas jeden výrazný kamínek…  

Ing. Alena Chládková 

AG vzdělávací agentura, dlouholetá členka AKV 
 

 

Byl jsem velice rád, že jsem se mohl jak pracovně, tak i osobně setkávat s kolegou 

Dr. Šubrtem. Rád jsme se účastnil jeho školení a seminářů a myslím si, že hlavně díky němu 

jsem se jako laik něco naučil o pracovním právu. Velice rád jsme se stal i členem AKV 

a považoval jsem za čest se setkávat i na této půdě nejen s Vámi odborníky na právo, ale 

i s kolegy. 

Vždy při jednání se zaměstnavatelem jsem se odkazoval na závěry a doporučení kolegy 

Šubrta.  

Moc si vážím toho, co pro pracovní právo udělal, a jak mě osobně a naší odborové organizaci 

pomáhal. Jeho publikace mi budou i nadále pomáhat v orientaci v problematice pracovního 

práva. 



Zpráva je pro mě o to smutnější, že z důvodů plánované operace v červnu jsem se nemohl 

zúčastnit VH AKV ani každoroční konference k pracovnímu právu, kde jsem se mohl ještě 

s kolegou Šubrtem potkat.  

Stanislav Jindra 
předseda VZO OS KOVO RBCB 

 

 

Jako pamětník „devadesátek“ se mohu podělit se svou velmi pozitivní osobní zkušeností 

z působení JUDr. Šubrta v této době. Měl jsem možnost zúčastňovat se jeho školení v době, 

kdy začínal jako nezávislý odborník z oblasti pracovního práva. Jeho výklady jednotlivých 

ustanovení zákoníku práce a tehdejšího „samostatného“ zákona o mzdě nebo zákona 

o kolektivním vyjednávání byly velmi odvážné a často ve prospěch „slabší strany“, tedy 

zaměstnanců a jejich zástupců. Zajímavé přednášky JUDr. Šubrta navštěvované nejenom 

námi zástupci zaměstnanců, ale i personalisty a odborníky na pracovní právo mne následně 

inspirovaly k členství v AKV s cílem spolupracovat na rozvoji kolektivního vyjednávání 

a pracovních vztahů na všech úrovních.    

Na působení JUDr. Šubrta v čele AKV   budu rád s vděčností vzpomínat. Pro nás, členy AKV 

je jeho odchod velká ztráta. 

Bc. Jiří Řihout 
předseda ZO OS KOVO 

při a.s. Jihostroj 
 

 

Vážené kolegyně a kolegové, 

dovolím si moji krátkou osobní vzpomínku na Bořka. Pracoval jsem od roku 1994 do roku 2006 

jako právník na regionálním pracovišti Odborového svazu KOVO v Olomouci. S Bořkem jsem 

se poprvé setkal na některém z jeho seminářů, které pořádala firma ANAG v Olomouci. Hned 

mne zaujal svým neotřelým a originálním přednesem, takže jsme po čase k sobě našli cestu. 

Právě díky jemu jsem se stal členem AKV a nějakou dobu působil i jako koordinátor AKV. 

Protože jsem poměrně často absolvoval pracovní cesty z Olomouce do Prahy a zpět, 

několikrát jsme na sebe narazili i ve vlaku, samozřejmě v jídelním voze, kde se Bořek 

připravoval na své semináře. Bořek nějakou dobu úzce spolupracoval s odborovou organizací 

OS KOVO Železárny Prostějov, která pode mne regionálně spadala. Dodnes vzpomínám na 

několik víkendových pobytů (samozřejmě vzdělávacích) v rekreačním středisku této odborové 

organizace v nádherných Jeseníkách v Sobotíně u Šumperka a na nekonečné diskuze nad 

výborným hanušovickým pivem a Bořkovým oblíbeným fernetem nad pracovněprávními 

problémy (a nejen nad nimi) do pozdních nočních hodin. A přestože jsme naspali jen pár hodin, 

Bořek byl schopen na rozdíl od většiny posluchačů bez větších problémů druhý den hned po 

ránu vést seminář. Byl to můj první a zároveň největší učitel pracovního práva, jeho ikonický 

modrý bestseller „Odbory, zaměstnavatelé a právo“ má to nejčestnější místo v mé knihovně!  

Bude mi chybět, nikdy nezapomenu! Čest jeho památce!     
Mgr. Ivo Grossmann 

Unie zaměstnanců obchodu, logistiky a služeb  
 



 

JUDr. Bořivoj Šubrt byl pro mě zjevením, prvním právníkem, který mi dokázal předvést 

pracovní právo jako zábavu, vidět v paragrafech logiku a používat při jejich výkladu selský 

rozum. Nezapomenu na emotivní i veselé diskuse, při kterých nebylo nic důležitějšího než 

vybrousit správné stanovisko. JUDr. Šubrt nám bude chybět, nikdy na něj nezapomenu. 

Ivana Břeňková 
Odborový svaz zdravotnictví a sociální péče České republiky 

vedoucí právního a sociálního oddělení OS, členka výkonného výboru EPSU 

 

 

Zde moje osobní vzpomínka, pocta. 

Bořek byl a ve vzpomínkách mnohých z nás zůstane nezapomenutelnou a jednou 

z nejvýraznějších postav českého pracovního práva posledních desetiletí. Pro mě osobně byl 

rozhodně jedním z těch, kteří mne ještě více vtáhli do tajů a krás našeho oboru a ukázali, že 

pro to být skvělým HR právníkem nestačí jen výborně znát legislativu a judikaturu. To je totiž 

málo. Díky Bořkovi jsem se naučila nejen přemýšlet o problému ze všech úhlů a pohledem 

všech stran, naslouchat a chápat potřeby praxe a hlavně hledat vždy praktická, přijatelná a pro 

zaměstnanecké vztahy oboustranně udržitelná řešení nad těmi právně teoretickými. K tomu 

všemu přispívaly i naše mnohdy vyostřené polemiky v rámci Asociace kolektivního 

vyjednávání a pracovněprávních vztahů, které mi už teď chybí, ale také Bořkem iniciované 

pravidelné propojování všech sfér české pracovněprávní praxe (legislativa, praxe, akademická 

sféra, odbory). Bořku, díky za vše, co jsi pro české pracovní právo a právo kolektivního 

vyjednávání udělal. Budeme se snažit na to co nejlépe navazovat. 

Mgr. Marie Janšová 
 advokátka specializující se na pracovní právo 

 

 

Ve věku nedožitých 75 let v neděli 6. srpna 2023 náhle zemřel JUDr. Bořivoj Šubrt, specialista 

na pracovní právo a dlouholetý předseda Asociace pro rozvoj kolektivního vyjednávání 

a pracovních vztahů (AKV). Napsal mnoho odborných článků a publikací, spolupracoval 

s odborými časopisy zaměřenými na otázky pracovního práva a otázky odměňování. 

V minulosti působil také jako člen externí pracovní skupiny Ministerstva práce a sociálních věcí 

pro přípravu nového zákoníku práce a člen expertního panelu pro přípravu koncepční novely 

zákoníku práce. Jako lektor vzdělával zájemce na nesčetném množství seminářů a konferencí. 

V Asociaci pro rozvoj kolektivního vyjednávání a pracovních vztahů má odborový svaz své 

zástupce a je jejím velmi aktivním členem. Protože problémy členů odborového svazu týkající 

se pracovního práva patří mezi stěžejní záležitosti, které odborový svaz řeší, je odchod JUDr. 

Bořivoje Šubrta i pro odborový svaz a odbory celkově velkou ztrátou. 

„Bořek měl své rázné způsoby, ale naučil i neprávníky mít pracovní právo rád a rozumět mu – 

to mluvím z vlastní zkušenosti. Je mi to líto,“ dodává vedoucí právního a sociálního oddělení 

OS Ing. Ivana Břeňková, která s JUDr. Bořivojem Šubrtem dlouhodobě spolupracovala. 

www.zdravotnickeodbory.cz/aktuality/zemrel-judr-borivoj-subrt/ 

http://www.zdravotnickeodbory.cz/aktuality/zemrel-judr-borivoj-subrt/


 

Bořek Šubrt bude právnické i laické obci nesmírně chybět, a až čas ukáže, jak moc. Byl 

u všeho důležitého, co se v pracovním právu od sametové revoluce událo. Dokázal vždy hájit 

právo a stál si za svými výklady, ať už s ním většina souhlasila či nikoli. Obdivoval jsem jeho 

schopnost argumentace a umění vyjádřit myšlenku stručně, přesně a srozumitelně, což uměl 

jak slovem na svých seminářích, tak písmem v nesčetných odborných publikacích. Nesmírně 

si vážím toho, že mi nabídl možnost společně vytvořit též knihu na téma skončení pracovního 

poměru a mít tak čest být s ním na jedné obálce. Bořku, budiž Ti země lehká. 

Mgr. Michal Vrajík 
advokát specializující se na pracovní právo 

 

 

Když jsem se dozvěděl tragickou zprávu o Bořkově úmrtí, v hlavě se mi okamžitě rozběhl film 

se vzpomínkami na něj. A dostal se až na začátek, tedy k momentu, kdy jsme se seznámili. 

Přiznám se, že nevím, o jaký se jednalo přesně rok, ale bude to už možná dvacet let. Byl jsem 

tehdy relativně krátkou dobu zaměstnancem Úřadu práce, když se mi ozval kamarád ze školy 

s tím, že připravuje s přáteli pro skupinu nějakých poslanců návrh zákona o stávce. Připadalo 

mi to jako zajímavá výzva, jen jsem oponoval, že by ve skupině měl být někdo opravdu 

zkušený, kdo by byl garantem toho, že dílo snese odbornou kritiku. Ujistil mě, že mohu být 

klidný, protože to bude odborně zaštiťovat Bořivoj Šubrt. To bylo jméno, které jsem znal 

z článků v odborném tisku a byl jsem upřímně zvědavý na osobní setkání. 

Pak jsme se sešli poprvé v Praze a pamatuji se jako dnes, jak se v metru náhle objevil 

rozesmátý chlapík, který mi potřásl rukou, začal mi okamžitě tykat a když jsem mu řekl odkud 

jsem, přesně identifikoval, po které trati a jakým vlakem jsem přijel. Když jsme mu pak ukázali 

svá dosavadní snažení nad legislativním textem, pochválil nás a pak ovšem přidal tolik 

připomínek, že jsme to začali psát znovu. 

Text zákona sice skončil kdesi v útrobách parlamentu, ale já se díky tomu seznámil se skvělým 

člověkem, se kterým jsem se pak dlouhá léta potkával, rozebíral s ním různé problémy 

pracovního práva, se zájmem poslouchal příhody z mnoha exotických míst po světě, které 

navštívil a neustále žasl nad jeho přehledem o všech železničních tratích v Česku. 

Každopádně přispěl k tomu, že jsem začal (nejen) pracovněprávní realitu vnímat mnohem 

barevněji a s mnoha fazetami a nuancemi. Bude mi to setkávání chybět. 

Mgr. Aleš Kalvoda 
vedoucí inspektor Oblastního inspektorátu práce pro Ústecký a Liberecký kraj 

 

 

Během naší dlouholeté spolupráce s pane doktorem Šubrtem prošlo jeho kurzy tisíce klientů 

a my si velmi vážíme toho, že jsme mohli jeho kurzy pořádat.  Na pana doktora vzpomínáme 

s úctou, respektem i úsměvem na tváři. 

Studio W 
 
 



Bořka jsem vždy vnímala jako průkopníka českého pracovního práva, který dokázal spojit teorii 

s praxí. Vzpomínám na své začátky s pracovním právem kolem roku 2004, kdy jsem Bořkovi 

čas od času volala s prosbou o radu, když už jsme byli v koncích. Byla s ním také velká legrace, 

svým specifickým humorem dokázal pobavit a při jeho vystoupeních se nikdo nenudil. Bude 

nám chybět.  

JUDr. Tereza Erenyi, LL.M. 

 advokátka specializující se na pracovní právo 

 

 

I mne zasáhla zpráva o úmrtí JUDr. Bořivoje Šubrta.  Na jeho semináře jsem začala chodit 

jako začínající odborová předačka v přelomových devadesátých letech minulého století. 

Společně s již také zesnulým JUDr. Jaroslavem Jakubkou byl pro mne JUDr. Bořivoj Šubrt 

etalonem pro výklad pracovně-právní problematiky a stali se tak mými učiteli. Na JUDr. 

Šubrtovi jsem si nesmírně cenila jeho rozsáhlou erudici a schopnosti propojení pracovního 

práva s odkazy na související právní předpisy se současným zachováním strukturovaného 

přehledu přednášené či publikované problematiky. Podotýkám, že mne na jeho přednáškách 

bavilo i jeho zapálení pro věc a občasné projevy jeho temperamentu.  

Oceňuji, že při jakýchkoli nejasnostech ve výkladu pracovního práva, jsem se na něj mohla 

obrátit a dostala jsem komplexní a jasnou odpověď. Při některých výkladových problémech při 

jednáních se zaměstnavatelem byl pro nás odborný názor JUDr. Šubrta vždy argumentem, 

který obě strany uznávaly. Jeho názor mi bude velmi chybět. Čest jeho památce! 

PhDr. Jana Koubová 

oddělení vzdělávání zaměstnanců PEVV, předsedkyně ZO FOMA 

FOMA BOHEMIA spol. s r. o. 

 

 

Bořek pro mě byl v době mého pracovněprávního mládí jednou z tváří pracovního práva 

a hlavním strůjcem úspěchu AKV. Byl vidět, neměl strach mít na sporné právní otázky jasný 

názor a za tím názorem si stát.  

Blíž jsme se poznali právě až na půdě AKV, kdy mě vlastně překvapil už tím, že souhlasil 

s mým zapojením do její odborné činnosti. Právě tam se mi poštěstilo na výjezdních 

zasedáních Bořka poznat blíž, jako člověka, který se dokáže o odborných otázkách pohádat 

a někdy nejde pro ostřejší slovo daleko, ale jedná s lidmi jako s rovnými, dokáže naslouchat 

a nechá se přesvědčit argumenty. 

Bude chybět. 

Mgr. Tomáš Procházka 

advokát specializující se na pracovní právo 

 

 



Pan JUDr. Bořivoj Šubrt byl velmi vážený náš lektor, který pro nás přednášel na prezenčních 

seminářích v Chomutově a v Teplicích více jak 20 let. 

Martin Semančík 

VZDĚLÁVACÍ AGENTURA CHOMUTOV 
 

 

Do AKV jsem přišla již před mnoha lety. Za vše moc děkuji právě Bořkovi. Byl čestný, pracovitý 

a odvážný se svými postoji. Bude nám všem velmi chybět a nejen nám v AKV, ale celé odborné 

praxi. 

Čest jeho památce. 

Vladislava Dvořáková, DiS. 
mzdová a personální auditorka 

 

 

O Bořkovi jsem se svého času dočetl, že byl synem sázavského převozníka. Přijde mi to 

symbolické. Pokud mne někdo přesvědčil o tom, že má smysl věnovat se dlouhodobě 

pracovnímu právu a přemýšlet o něm, protože je zajímavé a živé, pak to byl právě Bořek. Stal 

se mým pomyslným převozníkem z mělčiny pracovního práva do jeho hlubokých vod. Těch 

nespočet (leckdy i vášnivých) diskusí nad problémy z pracovněprávní praxe toho budiž navždy 

důkazem. 

JUDr. Petr Bukovjan 
lektor v oblasti pracovního práva 


